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 العربية المراجع
،،

 الطبعة ، الحديث لابتكارى الرقصا: رويش ناديةد ابراهيم محمد اجلال ا
 ن د،

٠1٩٧٥ الهتا دار ، القاهرة ، الثانية

 بكلية التعليمية الوسائل: التدريس وطرق المناهج بقسم ريس التد هيئة أعضا" ا
»،، •1٩٨٦ القاهرة شمس عين جامعة ، التربية

 ه

 ، البدنية التربية أسس:
 ن ، ا،

 صالح وكمال معوض حسن رجمة بيوتشر تشارلز ا
•٦٩٦٦ المصرية الانجلو مكتبة

 العربية، لنهضة دارا ن لتعلم تا ونظريا التعلم سيكولوجية: جابرعدالحميد أ
٠١٩٧٨

 ب ، ،«

٠١٩٦٩ القاهرة ، المرية المعارف دار ، الابتكار سيكولوجية: المليجى حلى٩
 ن ه

·١٩٨0 بصر المعارف دار ، راتالعقلية القد: معوض ميخائيل خليل ا
 ن ،

 دار ن التعليمية شط الوسا: الدين شس فيصل مينا مراد فايز ة لبيب ى رشد ا
 ا، ي

·1٩٨٣ القاهرة ، والنشر للطباعة الثقافة

 لمعارف ،دارا الرياضى التربوى النفس علم: علاوى حسن ومحمد جلال سعد
 ، ان ، ،

·١٩٧٨ السادسة الطبعة ، بمصر

 الكتب عالم ، وتربوية نفسية بحوث: لبيبالنجيجى محمد لدين خيرا سيد ا
 د د ا،

·١٩٧٥

 دار ه سيكولوجية دراسة والشخصية الابداع: السيد محمود لحليم عبدا "ا
 ه١٩٧١ بمصر رقا -د ه أ{ري]دهده



٦٤

·١٩٧٧ والابتكار، العقلى التفوق النغار: بد السلام عبد ا١
 ، ن ،

 حلوان جامعة التربية كلية ، النفس علم الى المدخل: القريضى أمين عبدالمطلب ا٤
 ا، ا، ب ا،

٠١٩٨٣

•١٩٨٧ القاهرة ، المعارف ،دار للبنات التمرينات:
 ، ه

 خطاب محمد عطيات٣

٠١٩٧٦ ،القاهرة الصرية الانجلو ه والتليفزيون الناس: الحليم عبد الباب فتح ا٤
 ب ن

 ةالانجلو والتليفزيون الناس: الله حفظ ميخائيل وابراهيم الحليم عبد الباب فتح ا٥
،،

•١٩٨٣ الرابعة الطبعة المصرية

 نتائجه تقويم ، أساليه ، أسسه ، أهدافه ، ريس التد: ريان فكرحمن ا٦
 ، ن

·١٩٧٩ الكتب عالم ، الثانية الطبعة ، وتطبيقاته

 مطلعة ، الكتب عالم القاهرة ، وربوية نفسية بحوث: ولاخرون البيجى لبيب محمد ا٧
 ن ، ،

·١٩٧٥ العرى دارالعالم

 ، القاهرة ، المرية الانجلو مكتبة ، فىالتربية المدخل: أحمد صالح نازلى١٨
،،»

١٩٧٣٠



 ب٢٥ د

: راسات والد العلمية الرسائل
»،،

 والانسيابية الحركاتالغجاية تأثير: خليفة محمد نبيذة ابراهيم محمد اجلال١٩

 منشور علمى انتاج ه بنوعيه التوازن تنمية على يث الحد الابتكارى الرقص فى
·٤١٩٨ أغسطس الزقازيق ، للبنين الررياضية التربية بمجلة

 التعليم تكنولوجيا مجلة يحمنشور ة التربوية والعملية يو الغيد: منصور حامد أحمد ا٠
 الكوت العاشر المدد ة للتيا=التروية الميى المرو يصدرها تخصه

 ، اليد كرة فى التعلم على والبصرية السمعية الوسائل أشر: لخولى أنورا أين-٢١
 جامعة بالقاهرة للبنين الرياضية التربية كلية مشورة غير ماجستير رسالة

·١٩٧٤ حلوان

 تالمرحلة لتلميذا لابتكارى ا التعكير على رة القد بتنمية وعلاقته الجمباز: فؤاد ثنا"٢٢

 كلية ، الثالث العلمى المقمر بمجلد منشور على نتاج ييدثا الاعدادية
١٩٨٤٠ بالاسكندرية الرياضية التربية

 فى التعليمى للتليفزيون خراج والا اد الاع عن تقرير: العرابى مصطى جمال٢٣
 التعليمية البرامج اد لاعدد ربية التد الدورة ه العربية مصر جمهورية

 من والعلوم والثقافة للتربية العربية المنظمة ، التربية ادارة ، التليفزيونية

 ه1٩٧٧ الكويت نوفمبر١٧-١

 للامات الصغاتالنفسية بعض على التعليمية الوسائل تأثير: فرج لبيب سهير-٢٤

 هرة بالتا للبنات التميةادياضية نشور:كلية غير ماجتبر بالة "ز·



٦٦

 النفسية التغيرات وبعض الحركى لابتكار ا بين العلاقة: حمدى أحمد صغية ا٥
 للبنات الرياضية التربية كلية منشورة غير دكتوراة رسالة ، الحركى والتحصيل
•١٩٨٥ بالقاهرة

 الغنية التمرينات فى الحركى لادا" وا لابتكارى التغكيرا بين العلاقة: ضا -ايدة٢٦
 الرياضية التربية كلية القاهرة، ، منشورة غير كتوراة رسالةد ، الحديثة

٠1٩٧٩ للبنات

 البدنية واللياقة بعضسماتالشية بين العلاقة: زهران الرحمن عبد عفاف٢٧

 التربية كلية منشورة غير دكتوراه رسالة ، الحركى التعبير فى والتغوق
١١٩٨٠ حلوان جامعة ، رية لاسكند تبا للبنا الرياضية

 رسالة ، المنافسات لسباحى الشخصية السمات بعض: الفتاح عبد محمود٢٨
٠1٩٧٦ الرياضية التربية كلية منشورة غير ماجستير

 المهارى الأذا" رفع على يو الغيد استخدام تأثير: فريد احمد حسن مديحة-٢٩
 للبنات الرياضية التربية بكلية ماجستير رسالة ه العالى الوشب فى والرقى

·١٩٨٧ بالقاهرة

 فى الحركى الاد!" سستوى على المعينة ثل الوسا أثرعض: منيرساى٢٠
 للبنين الرياضية التربية كلية منشورة غير دكتوراة رسالة ه التمرينات
•1٩٨٢ حلوان ،جامعة بالقاهرة

 الصفات بعض على يث الحد رى لابتكا ا التعبير تأشير: درويش محمد نادية-٣١
 القاهرة ، منشورة غير ة دكتورا رسالة ، النفسية نية والسمات!لبد نية البد
٠١٩٧٩ للبنات الرياضية التربية كلية



٦ س

 لادا"المارى ا مستوى على التعليمية الوسائل بعض تأثير: بيومى سليمان نجوى-٢٢
 التربية كلية منشور غير ماجستير رسالة ، لحديثة ا لفنية التمرينات! في

١٩٨٤٠ هرة لقا للبئببا الرياضية
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ENGLISH SUMARY
 ا، ،

Researgh Problem ts$ فn ق mPoTtanceذ :
 ا، ، ا، ا»

The research problem emerged from the close contact 0f

the researcher with faculty students while teaching the pract­

ical lectures 0f the exercise subject; where she noticed that

the students are 1nable to create well, besides they are in

clined to the traditional method of performance and 0f depending

on themselves in the free single motor performance, as wtll as

the students inability to develop creation with any of the

mAnuAl sport tools.

This encouraged the researcher to experiment in this

creative fileld And apply the video as a visuel mean which

might affect the developnent of thinking and creation in the

field of that work, which might help the students and might aff­

ect pos1tively on the performance level of single motor perform­

anee in the field 0f technical exercises٠

Reseach Aims ٤
 ن ،

The aim of this research is to 1dentify the efRect 0f

the video as و a visual mean, on developing the motor creation

in the modern technical exerclses.

ReBeArgh AEsumPtlone
 ن

'The vide0 as a visuAl mean affeot posit1vely on the

development of motor creation in the modern technical exercises.
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ReseArgh Sample :،

'The research sample has been deliberately selected from

the 4 th yeer female students from faculty of Physical educat­
»

ion for girls in 0airo.

It consisted of 60 students devided into 2 groups, the

experimental group and the control group, 30 students for each

before executing the experiment, the researcher equelized the

smple according t0 age, hight weight and motor creAtion within

the lessons of modern teachnical exercises.

Research Tools :
 ي د

& .l - RestamAter for hight measuring.

2 -A medical balAnce for weight measuring.

3 -'Test of creative movement.

gpe Bxperient :
 ب

'The researcher applied the experimental method to verify

the vald1ty 0f assumptions. She conducted the pre-measurement

of motor creatlon test for both the experimental and the control

groups. 'Then she executed the experiment on the experimental

group by appling the video wetching which lasted for 3 months,

approximately 14 weeks, then the postmeasurement was done for

the two groups the data was statistically handled by applying the

(T) test to measure the significancy of differenee between the

two group8.
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The Results :،
The comparisons results that were done to the experimental

and control groups pre and post measurement indicated the follo-

wing : -

l - The differences between pre - And post measurement for the

experimental group is statistically 8ignificant at (0.05) in

the three elements regArding motor creation, namely ( stead

fastness - easiness - flexibility ) and with a ratio incree­

sed greatly than the progressing 0f ( stead fastness and

easiness) elements in the control group, thAt denotes that

the visual means positively affect on developing motor creA-

tion in modern technical exereises.

2 - 'The d1fference between pre - and post measurements for the

control group is statistically significant in two elements of

motor creation, namely ( stead fastness -easiness ) and

insignificant in the element of ( motor flexibillity) at

0 .05.

3 - The comparisons, that were done between experimental And

control groups, pre And post measurements in the light of

motor creation indicAted thAt the differences between the two

groups are statistically s1gnificant at (o. 05) in favour f ه

the experimental group. Thus we conclude that the experimental

Program. has a power-full effect than the traditional program

in developing motor creation.
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4 - The comparisons results in the improving ratio denoted that

the experimental program hes a power full effect than the

traditional program and whch led to improve the experimentel

group with a higher rati0 than the control group regarding

motor creation.

The previous results verify the research assumptions.

:The Conclusions؟ 
 ن

l - There is a relationship between the visual means and the

educational process.

2 - The v1suAl means have a positive effect on motor creAtion

in the modern technical exercises.

3 - The traditional program affects develop1ng the two elements

of the motor creation ( stead fastness - easiness but in a)

lower ratio than the experimental program.

Recommendations :
 ان

l - The researcher recommends the importance of occupying the

visual means the first place in teaching the different skills

of the modern technical exercises.

2 - The researcher recommends the importance 0f applying the

visuAl means for developing the motor cReetion as 5it has

posit1ve effects on developing this element.
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3 - 'The necessity of fixing some tests that measure motor cre

ation and to make them easier in executing because these

tests are not much availAble.


